
Verslag van de bijeenkomst van het PMV op 4 april 2023 bij Natuur- en Vogelwacht 
De Alblasserwaard Papendrecht vanaf 20.00 uur tot 21.45 uur.

Aanwezig:
Mevrouw A. Bokma, voorzitter;
De heer N. den Braven, raadsadviseur;
Mevrouw E. Renes, raadscommunicatieadviseur. 

De dames Stigter en Verdoorn en de heren Bruijniks, Leenhouts en Spitsbaard, 
PMV-leden.

De heer F. van Jaarsveld; voorzitter Natuur- en Vogelwacht;
Mevrouw J. Zwartbol; bestuurslid Natuur- en Vogelwacht;
Mevrouw L. Manz, bestuurslid Natuur- en Vogelwacht;
De heer S. Veerman, bestuurslid/oud voorzitter Natuur- en Vogelwacht.

Jeanine van Prehn, notulist.

1. Opening en mededelingen.
De VOORZITTER opent de vergadering, heet de aanwezigen welkom en dankt de 
dames en heren van de Natuur- en Vogelwacht voor de gastvrijheid. Mevrouw Van 
Gent en de heren Snaathorst en Van der Giessen zijn afwezig. 

2. Vaststelling van de agenda.
De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld.

3. Natuur- en Vogelwacht.
De heren VAN JAARSVELD en VEERMAN verzorgen een presentatie, waarin de 
volgende zaken aan de orde komen.  

- De Natuur- en Vogelwacht Alblasserwaard heeft 600 leden en bestaat sinds 
1969 (na de vriendschappelijke scheiding van de zustervereniging 
Vijfherenlanden) en is sinds 1999 gevestigd in het SNC 
(StreekNatuurCentrum) in Papendrecht. De grond pacht men van 
Staatsbosbeheer, het gebouw is wel in het bezit van de NVWA. 

- 4 x per jaar verschijnt het verenigingsblad Onze Waard, dat onder leden en 
partners wordt verspreid.

- Er vinden (verspreid over de Alblasserwaard) verschillende activiteiten en 
werkgroepen plaats (vogelwerkgroep, bibliotheek, planten- en 
insectenwerkgroep, weidevogelwerkgroep, de heemtuin, educatie IVN-
werkgroep, zoogdierenwerkgroep, knotploeg ‘de Kievit’, amfibieën- en 
vissenwerkgroep, planologie en lezingen). 

- De werkgroep planologie adviseert i.s.m. de omgevingsdienst Zuid-Holland 
Zuid bij woningbouw, verkeersontsluiting, de invloed van windmolens op de 
vogeltrek, het redden van vleermuizen wanneer een boerderij wordt 
afgebroken, etc. 

- Voor corona werd de NVWA jaarlijks bezocht door 2.500 leerlingen. Helaas is 
dit aantal heel erg teruggelopen. 
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- 3 dagen per week doet knotploeg ‘de Kievit’ landschapsonderhoud, per jaar 
worden door hen 2.000 van de 4.500 wilgen geknot. De knotwilgen horen bij 
het (water)systeem en zijn goed voor het landschap en vogels. 

Aansluitend worden de volgende vragen en antwoorden uitgewisseld.

Op de vraag van de heer BRUIJNIKS naar het resultaat van de windmolens op 
vogels antwoordt de heer VEERMAN dat de deskundigen, op basis van het 
maatadvies dat is gegeven over de vogelgebieden, een rapport maken. Uit landelijk 
onderzoek van het kenniscentrum Sovon blijken de gevolgen voor flora en fauna van 
windmolens en zonnepanelen. Dit is in het verleden een reden geweest hogere 
windmolens op bepaalde plekken niet te plaatsen.
Op de vraag van de heer BRUIJNIKS naar de gekleurde punten van de 
windmolens antwoordt de heer VEERMAN dat vogels schrikken van deze kleuren 
op de wieken. 

Verder noemt de heer VEERMAN het ooievaarsdorp in Groot Ammers en de diverse 
activiteiten in de Alblasserwaard, dat met de goede omstandigheden -veel water en 
groen en minder bebouwing dan in de steden- een goed uitgangspunt is om de 
natuur te behouden. 

Op de vraag van mevrouw STIGTER hoe het met de vogels gaat antwoordt de 
heer VEERMAN dat er in de Alblasserwaard nog wel veel kansen zijn voor de 
vogels, maar dat het helaas steeds meer achteruit gaat. De oprukkende bebouwing 
maakt het lastig voor vogels, de biodiversiteit, het watersysteem, etc. Mevrouw 
ZWARTBOL merkt op dat het de afgelopen 5 jaar zeker met de grutto’s hard 
achteruitgaat. In de Alblasserwaard zijn er 45 vrijwilligers die nesten zoeken en 
beschermen. In antwoord op de vraag van de heer LEENHOUTS hoe dat komt 
antwoordt mevrouw ZWARTBOL dat er -omdat boeren steeds meer grasland zonder 
kruiden gebruiken, maar 1 soort gras waar weinig insecten in zitten- minder voedsel 
voor de vogels is. Ook zijn er te weinig plas/dras gebieden en wordt de bodem te 
droog, waardoor de wormen slecht te vinden zijn. Zij hoopt dat de regering een 
regeling gaat treffen waarbij men een strook langs sloten niet mag bemesten, zodat 
er meer diverse planten groeien en er meer insecten komen. Mevrouw STIGTER 
merkt op dat er boeren in de Hoekse Waard zijn die de randen inzaaien. De heer 
VEERMAN zegt dat dit akkerbouw is en dat er in de Alblasserwaard wel mais wordt 
verbouwd, wat echter voor het gewas niet wenselijk is. Hij noemt de film de Wilde 
Waard, waar gebieden worden getoond waar vogels goed kunnen gedijen. Verder 
merkt hij op dat de NVWA een weiland aan de Veerweg heeft gekocht om te 
zorgen dat er meer natuur kan komen. Ook is er in het bos naast de NVWA een 
perceel aangekocht, zodat de gemeente hier niet kan bouwen. 

In antwoord op de vraag van de heer LEENHOUTS naar het effect van de 
klimaatsverandering op de vogels geeft de heer VAN JAARSVELD aan dat 
bv. de cetti’s zanger tot voor 10 jaar geleden niet werd gesignaleerd. Ook de 
boerenzwaluw wordt in april al gezien. Mevrouw VERDOORN vindt de aanwezigheid 
van witte reigers en de parkieten en Vlaamse gaaien opvallend. 

Op de vraag van de heer SPITSBAARD naar bedreigingen voor dieren en 
vereniging geeft de heer VAN JAARSVELD aan dat mensen steeds verder van de 
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natuur afstaan en men te weinig vrijwilligers heeft, hetgeen ervoor zorgt dat het lastig
wordt het centrum open te houden. Dit is inmiddels alleen nog op zaterdag open. De 
heer VEERMAN geeft aan dat naast het feit dat mensen steeds minder bekend zijn 
met natuur en landschap er steeds minder boeren, groen en water komt. De NVWA 
ziet graag dat de jeugd leert dat natuur waardevol is.

In antwoord op de vraag van de heer SPITSBAARD hoeveel kinderen de NVWA nu 
bezoeken geeft de heer VEERMAN aan dat waar voorheen alle schoolgroepen naar 
de NVWA kwamen, dit helaas -ondanks de route voor kinderen om door bos te lopen
en de natuurgidsen voor de educatie- niet meer het geval is. Het lijkt of leerkrachten 
het nog eng vinden ergens naartoe te gaan of andere prioriteiten hebben. 
Mevrouw STIGTER stelt voor de NVWA naar scholen toe meer te promoten en 
mevrouw BOKMA noemt de naschoolse opvang, die over busjes beschikken en heel 
te tijd in schoolgebouwen zitten. 
De heer SPITSBAARD zegt dat veel mensen in Papendrecht niet meer bekend zijn 
met de NVWA. 

Op de vraag van de heer LEENHOUTS of de NVWA actief is op social media wordt 
aangegeven dat dit niet het geval is. Mevrouw BOKMA zou activiteiten zoals het 
kievitseieren zoeken (en digitaal vastleggen) ontplooien en dit promoten. De heer 
VEERMAN zegt dat de jongste deelnemers (tussen de 13-20 jaar) allemaal 
vogelaars zijn die elke zaterdag in het veld bezig zijn en de waarnemingen op de 
mobiele telefoon vastleggen. Diverse bureaus maken hier m.b.t. de biodiversiteit in 
de regio gebruik van. Mevrouw STIGTER stelt voor hiervoor een Instagram account
te maken en dit te posten. De heer VAN JAARSVELD geeft aan dat ze al een 
account hebben. Mevrouw ZWARTBOL zegt dat de lezing van vogelaars over wat 
ze in de Alblasserwaard doen in de krant wordt gepromoot. 

Op de vraag van de heer SPITSBAARD of er campagne wordt gevoerd om 
vrijwilligers te vinden geeft de heer VAN JAARSVELD aan dat hier wel aandacht 
aan wordt besteed. 

De heer VEERMAN merkt op dat hij ca. 5 jaar geleden tijdens een avond over 
toerisme in Papendrecht heeft gesproken, maar dat dit niet door de gemeente is 
uitgewerkt. Hij heeft nu echter vernomen dat de wethouder er toch nog over nadenkt.
In de zaal -waarvoor het idee is deze te scheiden en 1 deel voor jeugdeducatie te 
gebruiken- mag drank geschonken worden. Helaas is het moeilijk vrijwilligers te 
vinden om de bar te bemensen.

Op de vraag van mevrouw VERDOORN of de NVWA via de VVV is aangemeld op 
fietsroutes antwoordt de heer VEERMAN bevestigend. 

In antwoord op de vraag van mevrouw VERDOORN of de Sterrenwacht veel wordt 
bezocht geeft de heer VEERMAN dat Mercurius een aparte vereniging is, die gebruik
maakt van het terrein en de kantine. Ook zij hebben het (na corona) met 40-50 leden 
moeilijk. Mevrouw VERDOORN stelt voor gecombineerde activiteiten te promoten

Op de vraag van mevrouw VERDOORN in hoeverre de NVWA zich m.b.t. planologie 
bemoeit met binnenstedelijke zaken en scholen antwoordt de heer VEERMAN dat 
de NVWA zich hier wel mee bemoeit en het gemeentebestuur soms om advies 
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vraagt. Men kijkt dan naar landschap en biodiversiteit, maar maakt niet overal 
bezwaar tegen. Als iets niet acceptabel is zal men wel ongevraagd advies geven, 
omdat men opkomt voor de belangen van de natuur/het landschap. 
Op het voorstel van mevrouw BOKMA om bij de herinrichting van Kraaihoek/tuinen 
ook advies te geven inzake beplanting/dieren geeft de heer VEERMAN aan dat Leen
den Oude hiermee bezig is (geweest). 

Op de vraag van mevrouw VERDOORN naar de vleermuizen geeft de heer VAN 
JAARSVELD aan dat er bij de NVWA 18 grootoorvleermuizen zitten en op de 
begraafplaats in Alblasserdam ook 5 tot 8. Hij geeft aan dat er, omdat het een 
beschermde diersoort is, bij het isoleren van spouwmuren eigenlijk 
vleermuisonderzoek moet worden gedaan. 

In antwoord op de vraag van de heer SPITSBAARD naar de biodiversiteit in het 
water kan de heer VEERMAN niet veel zeggen, hiervoor is de kleine beestjes 
werkgroep. Wel weet hij dat de visstand achteruitgaat, omdat er niet voldoende 
voedsel is. Mevrouw ZWARTBOL noemt de jaarlijkse slootjes dag en de heer VAN 
JAARSVELD zegt dat er in mei allerlei wateractiviteiten zijn waar ook de NVWA bij 
betrokken is. 

Op de vraag van mevrouw ZWARTBOL naar de samenstelling van het PMV en of het
in de gemeenteraad leeft dat het niet goed gaat met de natuur volgt een 
voorstelrondje. Mevrouw VERDOORN zegt dat het bij haar persoonlijk zeker leeft, 
maar vindt niet dat het in de stukken naar voor komt. Een paragraaf natuur is in 
voorstellen niet aanwezig, terwijl dit wel goed zou zijn.

In antwoord op de vraag van de heer VAN JAARSVELD of er wordt gehandhaafd 
wordt door de heer SPITSBAARD aangegeven dat de raad zaken die in de uitvoering
mis gaan achteraf aan de orde kan stellen. 
Mevrouw BOKMA zegt dat duurzaam bouwen belangrijk is, maar dat het ook 
belangrijk is rekening te houden met flora en fauna. Mevrouw STIGTER noemt de 
promotie van watertonnen en operatie steenbreek. De heer LEENHOUTS zegt dat 
het aan de raad is het college hier scherp op te houden. 

De heer VAN JAARSVELD noemt een situatie waar iemand in de Wipmolen oude 
tegels heeft laten ophalen en nieuwe tegels heeft teruggelegd, terwijl hier 50% groen 
teruggeplaatst had moeten worden, waarop de gemeente niet heeft gehandhaafd. 
Mevrouw BOKMA merkt op dat de gemeente niet zomaar in iemands achtertuin kan 
gaan kijken. Mevrouw STIGTER zegt dat het weinige vertrouwen dat burgers in de 
overheid hebben nog minder wordt wanneer deze op alles gaat handhaven. 
Daarnaast kost handhaving ook heel veel geld en hoopt zij en gaat zij ervanuit dat 
het overgrote deel ten goede trouw is. 

De heer SPITSBAARD geeft aan dat OP een van de fracties is die wel in de 
Alblasserwaard wil bouwen, maar dit horende hier toch wel andere ideeën heeft 
opgedaan. Mevrouw BOKMA merkt op dat er in de Alblasserwaard sowieso niet veel 
mogelijkheden zijn om veel woningen te bouwen.  

De heer VEERMAN merkt op dat de provincie 7 natuur gebieden heeft verkocht 
die open gebied hadden moeten blijven, maar nu toch dicht zijn (bv. het Kippenbos 
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bij Oud Alblas, etc.) en niet meer toegankelijk zijn voor burgers. Ook hierop wordt 
door de provincie niet gehandhaafd. 

Verder merkt hij op dat hij de gemeenteraad een aantal jaar geleden heeft 
geadviseerd over ecologische bermen, maar dat hij hier niets meer over heeft 
vernomen. Mevrouw BOKMA zegt dat er tegenwoordig ecologisch maaibeheer wordt
gehanteerd, maar dat het lang duurt voor de diversiteit aan planten en bloemen 
zichtbaar is. De heer VEERMAN noemt de bonte bermen in Alblasserdam, waar 
bermen worden ingezaaid en er na 3 jaar geen onderhoud meer gepleegd hoeft te 
worden en kleurige planten en bloemen (al na een jaar) zichtbaar worden. Hierbij 
komen er elk seizoen andere bloemen en planten op en is de berm ¾ van het jaar 
begroeid. Tevens is het goed voor vlinders en insecten.

Op de vraag van de VOORZITTER naar vragen vanuit de NVWA informeert de heer 
VAN JAARSVELD naar mogelijkheden voor een AED aan deze kant van de 
snelweg. Mevrouw BOKMA geeft aan dat AED’s op initiatief van bewoners, 
stichtingen, etc. worden geplaatst en dat er clubs zijn die hen sponsoren. De heer 
VEERMAN geeft aan dat wethouder Janssen in de vorige collegeperiode het idee 
had om dit te doen, maar dat hier nooit iets van is gekomen. 

Daarnaast noemt de heer VAN JAARSVELD de kuilen in de weg op het terrein van 
het StreekNatuurCentrum, waarop de heer VEERMAN aangeeft dat dit van het 
Waterschap is. Mevrouw BOKMA stelt voor dit te melden via de app ‘mijn gemeente’.
 
De VOORZITTER concludeert dat er schriftelijke vragen zullen worden gesteld 
namens het PMV inzake controle op de uitvoering/handhaving ecologisch 
werkplan beschermde diersoorten bij herinrichtingen, hoe het staat met de 
plannen van het ecologisch bermbeheer en eventuele plaatsing van een AED.  

Afsluitend dankt de VOORZITTER namens het PMV de dames en heren voor hun
inbreng en reikt hen een presentje uit.  

4. Vaststelling van het verslag van 23 februari 2023. 
Het verslag wordt ongewijzigd vastgesteld. 

5. Ingekomen stukken en mededelingen.
De VOORZITTER stelt voor via de griffie/fractievoorzittersoverleg aandacht te vragen
voor aanwezigheid van minimaal 1 lid van elke fractie bij de PMV-vergaderingen. 

Er zijn geen ingekomen stukken en mededelingen.

6. Maatschappelijke betrokkenheid/signalen uit de samenleving.
Er zijn geen signalen. De vraag is of dit agendapunt relevant is. Dit agendapunt zal in
het vervolg gecombineerd worden met de rondvraag. 

7. Inventarisatie afgelegde bezoeken.
-

8. Inventarisatie nieuw af te leggen bezoeken.
De griffie peilt welke raadsleden behoefte hebben aan het bezoek bij ’t Winkeltje. 
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De heren Spitsbaard en Bruijniks en de dames Stigter en Van Gent bezoeken de 
jachthaven. 

Mevrouw Verdoorn en de heer Leenhouts bezoeken de Ouderenbond de 
Erwtenpeller.

Eventuele andere vergaderlocaties:
Egelopvang/kinderboerderij, RTV Papendrecht, Excelsior, Bij Bosshardt, de 
Heerlijckheid van Papendrecht, Papendrecht Verrast, Gemiva Albert 
Schweitzerstraat, een (katholieke) kerk. 

9. Rondvraag.
Mevrouw VERDOORN noemt de (in de vorige vergadering genoemde) 
speeddateavond tussen clubs/verenigingen die geld willen geven en nodig hebben, 
die in het gemeentehuis zal plaatsvinden. Hierover vindt morgen een vergadering 
plaats, waarna de avond zal worden gepland.  

Er wordt verder geen gebruik gemaakt van de rondvraag. 

10. Sluiting. 
De VOORZITTER sluit de avond om 21.45 uur en dankt eenieder voor hun inbreng. 
De volgende vergadering is op 1 juni en vindt waarschijnlijk plaats bij Bij Bosshardt of
Gemiva Albert Schweitzerstraat.
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